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چهره روز

اخبار کوتاه

گفت وگو

ابربدهکار دولتی
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اســامی با اشــاره به اهمیــت موضوع 
پرداخت بدهی شــرکت های دولتی به 
بانک ها گفت: از ۷۰۰هزار میلیارد تومان 
بدهی شــرکت های دولتی بــه بانک ها، 
۵۰۰هزار میلیارد تومان متعلق به شــرکت نفت اســت، باید 
مشخص شــود چرا در طول سال های قبل شــرکت نفت این 
بدهی را پرداخت نکرده است. این اظهارات قالیباف، در جلسه 
علنی صبح دیروز مجلس و در جریان بررســی بندی از لایحه 
برنامه هفتم توسعه درباره پرداخت بدهی دولت به بانک ها ایراد 
شد. رئیس مجلس شورای اســامی بعد از اظهارات مخالفان 
و موافقان تســویه بدهی انباشــته دولت، گفت: از ۷۰۰همت 
بدهی شــرکت های دولتی حدود ۵۰۰همت متعلق به شرکت 
نفت است، به نظر نمی رسد که شرکت نفت از سر نداشتن پول 
تسویه حساب نمی کند بلکه این موضوع علت دیگری دارد که 
خوب است دوســتان دولت دراین باره توضیح دهند تا مجلس 
شورای اســامی تصمیم درســتی بگیرد. این گفته قالیباف، 
دربرگیرنده نکته قابل تأملی است؛ اینکه همواره یکی از دلایل 
انحراف در تســهیات بانکی، پرداخت وام به زیرمجموعه ها و 
اعطای تسهیات بدون پشتوانه به خواص بوده است. در حقیقت، 
در سالیان متمادی، نظام بانکی دچار چنان وادادگی مهلکی شده 
که عده ای می توانند تسهیات کان با نرخ سود بسیار پایین در 
قیاس با تورم دریافت کنند و هیچ عجله ای هم برای تسویه آن 
نداشته باشند. این مسئله، در یک مورد منجر به انباشت بدهی 
۵۰۰هزار میلیارد تومانی شرکت نفت به نظام بانکی شده و در 
ابعاد کوچک تر، هزاران وام گیرنده بدحساب را دربرمی گیرد که 
سال هاســت منابع بانکی را از چرخه اصلی منحرف کرده اند و 

جز با برخورد و پیگیری دولت حاضر به بازپرداخت آن نیستند.

  صولت مرتضوی، وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: 
به دنبال تصویب در کارگروه هــای تخصصی، به زودی ۷۰هزار 
میلیارد تومان از بدهی دولت به ســازمان تأمین اجتماعی در 

قالب سهام شرکت ها پرداخت می شود.
  سیدکاظم دلخو ش، نماینده مجلس ضمن اعام مخالفت با 
اعطای بنزین به خانوار و افراد به جای خودرو، گفت: روزانه بالغ بر 
۳۰میلیون لیتر بنزین از خارج وارد می کنیم و هزینه این واردات 

نیز سنگین است.
  جدیدترین گزارش بانک مرکزی نشــان می دهد، نرخ بهره 
بین بانکی به بالاترین حد خود در سال های گذشته رسیده است.
  سمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
گفت: طرح استادشــاگردی کمکی به اشــتغال و تولید پایدار 
نمی کند و امنیت شغلی ۴میلیون شاغل در کارگاه های زیر ۵نفر 

را به خطر می اندازد.
  مرحله نخســت طرح خط انتقال آب غرب مشهد و باند دوم 
قطعه اول محور مشهد - سرخس با حضور معاون رئیس جمهور 

به بهره برداری رسید.
  داود منظور، رئیس ســازمان برنامه وبودجــه گفت: از همه 
ظرفیت های مالی کشور برای اجرای پروژه آزادراه حرم تا حرم و 

قطار سریع السیر مشهد-تهران استفاده خواهد شد.
  طبق سیاست های برنامه هفتم توســعه برای ثبات نرخ ارز، 
دســتگاه های اجرایی، بانک هــا، صرافی هــا و صادرکنندگان 
مکلف اند اطاعات مربوط به دارایی های ارزی خود را در اختیار 

بانک مرکزی قرار دهند.
  رئیس کل گمرک گفت: در ۶ماهه نخســت امسال، تجارت 

خارجی کشور از ۵۴میلیارد دلار گذشته است.
  معاون ارزی بانک مرکزی با توضیــح درباره دغدغه فعالان 
اقتصــادی، گفت: ارزهــای انتقال یافته به قطر بــرای واردات 

کالاهای اساسی استفاده می شود.

بازنگری معیشت کارگران؛ شاید در مهرماه
آیا دولت و کارفرمایان با افزایش دوباره دستمز د کارگران در نیمه دوم امسال موافقت می کنند؟

خوانش اشتباه از سه جانبه گرایی
دیروز، معــاون روابط کار وزارت تعــاون کار و رفاه اجتماعی، اصل 
درخواست کارگران برای بررسی هزینه معیشت در شورای عالی کار 
را زیر سؤال برد و با مضمونی درباره مسئله دستمزد صحبت کرد که 
اگرچه کاماً محترمانه بود اما هیچ تناسبی با قانون کار و آیین نامه و 
دستورالعمل ها نداشت. علی حسین رعیتی فرد در جمع خبرنگاران 
گفت: قبول داریم که معیشت کارگران در شرایط تورمی سخت شده 
اســت، اما حداقل حقوق کارگران سالی یک بار مشخص می شود و 
اگر قرار به تصمیم جدید باشد، باید در یک فرایند سه جانبه و با نظر 
همه شرکای اجتماعی باشد. او ادامه داد: قبول دارم که با توجه به 
تورم، شرایط کارگران و حتی کارمندان دچار مشکل شده، اما اینکه 
نمایندگان کارگران پیشنهاد برگزاری جلسه افزایش حداقل حقوق 
را داشته باشند، کافی نیست. این اظهارات در حالی است که طبق 
ماده ۳دستورالعمل چگونگی تشکیل و نحوه اداره شورای  عالی کار، 

جلسات عادی شورا هرماه حداقل یک بار بنا به دعوت و به ریاست 
وزیر کار و امور اجتماعی تشکیل می شود. در موارد ضروری، جلسات 
فوق العاده بنا به تشخیص رئیس شورا یا تقاضای ۳ نفر از اعضای شورا 
تشکیل خواهد شــد. فارغ از این صراحت قانونی، اعضای کارگری 
شورای  عالی کار فقط خواستار قرار گرفتن بررسی هزینه معیشت 
در دستور کار نشست این شورا بوده اند و قانون این حق را به هر سه 
ضلع شورا داده است تا سه جانبه گرایی و توسعه به نظر همه ذینفعان، 

به معنای واقعی محقق شود.

شورای گفت وگو در تعلیق
یکی از مشکات اصلی کارگران در شــورای  عالی کار این است که 
در این شورا کارفرمایان و دولت به عنوان کارفرمای بزرگ، دوسوم 
آرا را در اختیار دارند و حتی ماننــد مذاکرات مزد 1۳99می توانند 
مصوبات شــورا را بدون امضای کارگران اباغ کنند. در ســالیان 

گذشته، نشست های شــورا نیز که عمدتاً می توانست گرهی از کار 
کارگران باز کند، بدون نظم و آشفته برگزار می شد و نظر غالب در 

آن، نظر دولت بود. 
 

کارگران چه می گویند؟
کارگران خواستار بررســی هزینه معیشــت کارگری در نشست 
شورای  عالی کار هســتند؛ مســئله ای که البته در رسانه ها تحت 
عنوان درخواســت ترمیم مزد و بازنگری دســتمزد منعکس شده 
است. نماینده کارگران در شــورای  عالی کار با اشاره به اینکه طبق 
قانون، نشست های شورای  عالی کار به ریاست وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی باید حداقل یک بار در  ماه برگزار شود، نسبت به تعلل در 
برگزاری نشست ها انتقاد می کند و می گوید: ما به واسطه افزایش فشار 
به معیشت کارگران از زمان تعیین دستمزد در اسفند 1۴۰1تاکنون، 
درخواست داده ایم که بررسی هزینه معیشت به  عنوان محور نشست 

شورا مدنظر قرار گیرد، اما در شهریورماه این نشست اصاً برگزار نشد. 
محمدرضا تاجیک در گفت وگو با همشــهری می افزاید: هر یک از 
اضاع شورای  عالی کار می تواند مسائل مدنظر خود را به عنوان محور 
نشست شورا پیشنهاد دهد و اساس سه جانبه گرایی نیز همین است 
تا مسائل موردنظر هر گروه توسط همه اضاع بررسی شود. او با تأکید 
بر اینکه گروه کارگری محاسبات مربوط به هزینه معیشت را انجام 
داده است، می گوید: آحاد مردم اعم از کارگر، کارمند و مسئول، از 
نزدیک با هزینه های معیشت مانند هزینه مسکن و غذا  مواجه هستند 
و از تحولات آن اطاع دارند؛ اما ما با وجود اینکه محاسبات داشته ایم، 
آمارهای خود را منتشــر نمی کنیم تا با رعایت سه جانبه گرایی به 
شرکای خود به یک محاسبه واحد برسیم. به  گفته تاجیک، در سالیان 
گذشته، بارها شورای  عالی کار صرفاً با نظر دولت عمل کرده، اما شیوه 
کار این دولت مبتنی بر کار شورایی است و انتظار داریم در نشست 

شورای  عالی کار نیز شاهد سه جانبه گرایی واقعی باشیم.

بازار شکر به آرامش رسید

هفته گذشــته اخباری در مورد واردات 
3کشتی شکر منتشر شد. آیا مشکل کمبود شکر در 

بازار حل شده است؟ 
در ماه های اخیر با کمبود شــدید شکر مواجه بوده ایم که 
سبب افزایش قیمت این کالا در هر کیلوگرم تا محدوده 
۴2هزار تومان هم شد اما خوشبختانه چند روز است که بار 
به دست بنکداران رسیده و همکاران ما در حال توزیع کالا 
بین خرده فروشی ها هستند و قیمت  این کالا هم به ثبات 
رسیده است. باری که ما در حال حاضر در حال توزیع آن 
هستیم بار قبل است و هنوز شکر وارداتی به بازار تزریق 
نشده اما با توزیع محموله های جدید شکر به نظر نمی رسد 

دیگر در این زمینه کمبودی داشته باشیم.
 در حال حاضر، شکر با چه قیمتی به دست 

مصرف کننده نهایی خواهد رسید؟ 
شــکر فله ای به قیمت 2۵هزارو۵۰۰تومان به اضافه یک 
درصد ارزش افزوده در اختیار اتحادیه قرار می گیرد و ما آن 
را به قیمت 2۶هزارو8۰۰تومان میان اتحادیه های همگن 
توزیع می کنیم و در خرده فروشی ها باید به قیمت مصوب 

28هزار تومان بین مصرف کنندگان توزیع شود.
 از بازار برنج چه خبر؟ 

برنج در 2۰روز اخیر ۴۰ تا ۴۵درصد کاهش قیمت داشته 
و در حال حاضر به ثبات رســیده است. برنج ایرانی درجه 
یک تازه در عمده فروشــی ها 8۵ تا 9۰هزار تومان و برنج 
پرمحصول هم ۳۷ تا ۴۵هزار تومان اســت. قیمت برنج 
کهنه هم ۷۵ تا 8۵هزار تومان اســت. ایــن قیمت ها در 
خرده فروشی ها با احتساب 1۵ تا 2۰درصد افزایش به دست 

مصرف کنندگان می رسد.
 در مــورد قیمت برنج هــای وارداتی هم 

صحبت می کنید؟ 
قیمت برنج هندی به دلیل ممنوعیت واردات رو به افزایش 

بود و حتی تــا ۵۶هزار تومان بالا رفت امــا در حاضر برنج 
هندی دولتی جی تی سی رسیده و امروز یا فردا توزیع آن 
شروع می شــود و ما این کالا را به قیمت قبل یعنی همان 
۳۵هزار تومان به دست مصرف کننده نهایی می رسانیم. بازار 
برنج پاکستانی راکد است و افزایش و کاهش قیمت نداشته 

و به همان قیمت قبل در محدوده ۵۰هزار تومان است.
 از بازار روغن و چای چه خبر؟

بازار روغن راکد اســت چون روغن در بازار فراوان است و 
بعد از کاهش 1۵درصدی قیمت که حدود 2۰روز پیش 
اعمال شد، نوسان خاصی نداشــته و ثابت است. در بازار 
چای هم چون هنوز واردات جدید انجام نشده قیمت های 
جدید اعام نشده و به همان قیمت قدیم توزیع می شود 
و چای خارجی نیم کیلویی همان 2۵۰هزار تومان است. 
اما اگر واردات جدید انجام شود با ارز ۴2هزارو2۰۰تومان 

است که در این صورت شاهد افزایش قیمت خواهیم بود.

تغییر شرایط پرداخت وام های قرض الحسنه 
با اعتبارسنجی و وثیقه کالایی، وام ها پرداخت می شود

خرید تضمینی گندم از ۱۰میلیون و ۳۵۰هزار تن گذشت
عطااله هاشمی، رئیس بنیاد ملی گندم کاران گفت: از ابتدای فصل برداشت تاکنون بیش از ۱۰میلیون و ۳۵۰هزار 
تن گندم به ارزش ۱۵۵هــزار و ۵۰۰میلیارد تومــان از کشــاورزان خریداری شــده و برآوردها حاکی از این اســت که 

مجموع خرید تضمینی گندم تا پایان فصل برداشت به ۱۰میلیون و ۵۰۰هزار تن برسد.

9۱.2درصد چک های مبادله ای وصول شد
براساس آمار بانک مرکزی در تیرماه، 9۱.2درصد از تعداد و 87.۳درصد از ارزش چک های مبادله شده در سامانه 
چکاوک وصول شده است. طبق آمار، در تیرماه 7.8میلیون فقره چک به ارزش 48۳هزار میلیارد تومان مبادله 

شد که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد، ۱.6درصد و ازنظر مبلغ، 4.۱درصد کاهش نشان می دهد.

نمایندگان مجلس دیروز در جریان بررسی لایحه برنامه 
هفتم توسعه با تصویب بندی موافقت کردند که درصورت 
نهایی شدن، شیوه پرداخت وام های قرض الحسنه را تغییر 
می دهد. طبق مفاد این بند، بانک مرکــزی باید با ایجاد 
نظام اعتبارسنجی و وثیقه گیری کالایی، پرداخت وام های 

قرض الحسنه را تسهیل کند.
به گزارش همشــهری، طبق ماده 9 لایحه برنامه هفتم 
توسعه بانک مرکزی موظف اســت برای تسهیل فرایند 
اعطای تسهیات خرد و گسترش وام های قرض الحسنه 
تا پایان سال اول اجرای قانون برنامه هفتم توسعه، نظام 
اعتبارســنجی و الگوی وثیقه گیری کالایی را تسهیل و 

تسریع کند.
بر این مبنا، در پایان سال اول اجرای برنامه هفتم توسعه 
باید شرایطی فراهم شود تا افرادی که متقاضی دریافت وام 
قرض الحسنه اند بدون طی کردن تشریفات معمول صرفا 
از طریق نظام اعتبارســنجی و وثیقه گذاری کالا بتوانند 
وام خود را دریافت کنند. بانک ها چند ســالی اســت که 
برنامه هایی را برای اعتبارسنجی مشتریان آغاز کرده اند 
اما این اعتبارسنجی هنوز فاصله زیادی با استاندارد های 
جهانی دارد. به طور کلی در دنیا کار اعتبارسنجی مشتریان 
در بخش های مختلف اقتصاد را شــرکت های خصوصی 
انجام می دهند اما در ایران با وجود تاش ها و آغاز فعالیت 
برخی مؤسسات اعتبارســنجی، هنوز نظام اعتبارسنجی 

ابعاد فراگیری پیدا نکرده است.

وثیقه گذاری کالا
طبق نظر نماینــدگان مجلس، متقاضیــان دریافت وام 
قرض الحسنه از زمان اجرایی شدن این قانون، می توانند 
برای دریافت وام از وثایق کالایی اســتفاده کنند؛ یعنی 
متقاضیان دریافت وام قرض الحســنه می توانند یک کالا 
را به عنوان وثیقه در رهن بانک نــگاه دارند و در قبال آن 
وام بگیرند. در طول سال های گذشــته، بانک ها بیشتر، 

اســناد ملکی را به عنوان وثیقه قبول می کردند و ســایر 
کالا هــا عمدتا مورد پذیــرش بانک ها قــرار نمی گرفت 
اما در صــورت اجرایی شــدن این قانون، شــرایط برای 
 پذیــرش ســایر کالاهــا در بانک هــا فراهم می شــود.

تغییر در شیوه نظارت بر صندوق های قرض الحسنه
بخش دیگری از مصوبات روز گذشــته بــه نحوه نظارت 
بر صندوق های قرض الحســنه بازمی گــردد. طبق نظر 
مجلس، بانک مرکزی باید دستورالعمل اجرایی تأسیس 
و فعالیت صندوق های قرض الحسنه را با توسعه قانونمند 
صندوق های قرض الحسنه تهیه کند و به تصویب شورای 
پول و اعتبار برســاند. بانک مرکــزی می تواند نظارت بر 
صندوق های قرض الحسنه را در چارچوب مصوب شورای 
پول و اعتبار به بانک های قرض الحسنه یا سازمان اقتصاد 
اســامی ایران یا کانون های صندوق های قرض الحسنه 
واگذار کند. محســن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه، روز گذشته در این باره توضیح داد: در 
زمینه قرض الحسنه بحث نظارت بر صندوق ها و بانک های 
قرض الحسنه تاکنون برعهده سازمان اقتصاد اسامی بود 
که این مجوز را به بانک مرکزی دادیــم تا نظارت بر این 
صندوق ها را در چارچوب مصوب شــورای پول و اعتبار 
به بانک های قرض الحسنه یا سازمان اقتصاد اسامی و یا 

کانون های صندوق قرض الحسنه واگذار کند.
او درباره ثبت مشخصات تسهیات اعطایی در یک سامانه 
واحد گفت: درحال حاضر، ســامانه ســمات وجود دارد 
و افرادی که تســهیات دریافت می کننــد، باید در این 
سامانه ثبت شوند؛ اما متأســفانه این سامانه الزام قانونی 
زیادی ندارد، از این رو برای آن الزام قانونی ایجاد کردیم تا 
هرگونه پرداخت تسهیات خرد و کان حتما باید دارای 
کد شناسه یکتا در سامانه ســمات باشد و هر تسهیاتی 
که بدون ثبت در این سامانه پرداخت شود، مشمول جرم 

خواهد بود.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران در مورد وضعیت کالاهای اساسی در بازار می گوید: خوشبختانه 
در زمینه کالاهای اساســی، کمبود نداریم و قیمت ها ثبات دارد. رضا کنگــری، در گفت وگویی کوتاه با 

همشهری در مورد وضع بازار شکر، برنج، روغن و چای صحبت کرد.

اعضای کارگری شورای  عالی کار خواستار بررسی وضعیت معیشت 
کارگران در نشست این شورا هستند، اما این نشست برخلاف صراحت 
قانون در شهریورماه تشکیل جلسه نداد و عملاً فرصت رسیدگی به 
خواسته از دست رفت. حالا معاون وزیر کار، وعده برگزاری نشست 
شورا در مهرماه را داده و گفته است: اتخاذ هر تصمیم جدیدی باید در 
یک فرایند سه جانبه و با نظر همه شرکای اجتماعی باشد. به گزارش 
همشهری، از همان اسفندماه سال گذشته که مصوبه حداقل دستمزد 
کارگران در سال 1402با افزایش 27درصدی ابلاغ شد، طرف کارگری 
از متناسب نبودن این رقم با واقعیت های هزینه معیشت گلایه داشت. 
به تدریج، با افزایش تورم بازار مسکن و کالاهای اساسی، نمایندگان 
کارگران در شورای عالی کار بازنگری در هزینه معیشت و بحث درباره 
ترمیم مزد را خواستار شدند؛ مسئله ای که البته خواسته کارفرمایان 
نیســت و دولت نیز بنا به هزینه هایی که از محل افزایش دستمزد 

متحمل می شود، علاقه ای به پیگیری این خواسته ندارد.

احمد میرخداییگزارش
روزنامه نگار

  کارگران درخواست بررسی هزینه معیشت و افزایش دوباره دستمزد را دارند؛ در پاسخ، معاون وزیر کار، وعده برگزاری نشست در شورای  عالی کار در مهرماه را داده، اما گفته هر تصمیم جدیدی باید در 
یک فرایند سه جانبه و با نظر کارگران، کارفرمایان و دولت اتخاذ شود.
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حذف رانت تولید و حذف سرکوب قیمتی بهترین 

عباراتی بود که می شد از وزیر صمت شنید. 
امیدوارم این جهت گیری درست به خودرو محدود 
نشود. امیدوارم صمت هرچه زودتر قیمت گذاری 
و سهامداری را رها کند و بر راهبرد توسعه صنعتی 

متمرکز شود.

@3eyedamir
سید امیر سیاح

 
نوسانات 2 تا ۳ ماه آینده قیمت مسکن در کشور 
احتمالا یک نشانه مهم همراه خودش داره. فعلا 

چیزی برای گفتن ندارم ولی این بازار را به شدت رصد 
کنید. تحولات آتی بازارها به این مهم گره خورده.

@jazi_saeid
سعید محمدی جزی

 
تجمیع کارت های بانکی در کارت ملی چه سودی 

داره؟ آدم کارت ملیش رو گم کنه که به فنا میره! از 
منظر پدافند غیرعامل هم به مسائل نگاه کنین. 
همیشه سیستم های توزیع شده بر سیستم های 

متمرکز برتری دارن.

@AjodaniMohamad
محمد آجودانی


